Latina -  2.A, SEXTA A,B – ÚKOLY NA 30.3. – 3.4.
3. deklinace – maskulina, feminina - pokračování
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str. 38 – cv. 2 – určete pády ( ústně ) – vzor -  victore claro – abl. sg. …
str. 38 – cv. 3 – doplňte pádové koncovky ( ústně ) – vzor – fortitudinem magnam …
str. 38 – cv. 4 – převeďte do opačného slovesného rodu ( písemně ) – vzor –
Regio a hostibus delebatur. ( větu v pasivu převedeme do aktiva )
Hostes regionem delebant.
str. 38 – cv. 5 – přeložte do češtiny ( ústně )
[bookmark: _GoBack]str. 39 – cv. 9 – přeložte – Dura lex, sed lex.
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1. V genitivu plurilu koncovku »-ium« maji substantiva
tieti deklinace, jejichZ zaklad jest zakonden dvéma nebo
vice souhliskami. — (Z. = zéklad. — 2. pl. = genitiv plu-
ralu.) — P¥iklady:
ars, artis, (Z. art-), f., um#ni; 2. pl: artium (_‘ arcijum)
arx, arcis, (Z. are-), f., hrad, tvrz; 2. pl.: arcium (* ar-

cijum)
déns, dentis, (Z. dent-), m., zub; 2. pl.: dentium (*den-

cijum) . . .
fons, fontis, (Z. font-), m., pramen; 2. pl.: fontium (* fon-

cigum) i .
frons, frondis, (Z. frond-), f., listi; 2. pl: frondium

(* frondyjum) .
frons, frontis, (Z. front-), £., &elo; 2. pl.: frontium (* fron-

cijum) .
géns, gentis, (Z. gent-), f., kmen, narod; 2. pl.: gentium

(*'gencijum) e =
imber (str. 347); 2. pl.: imbrium (* imbnju‘m) .
linter, lintris, (Z. lintr-), £f., ¢lun; 2. pl.: lintrium (* lin-

irijum) , . :
merx, mercis, (Z. mere-), f., zboZi; 2. pl.: mercium (* mer-

cijum) " .
mons, montis, (Z. momt-), m., hora; 2. pl.: montium

(* moncijum) »
nox, noctis, (Z. noct-), f., noc; 2. pl.: noctium.(* nokcijum,)
08, 0ssis, (Z. 0ss-), n., kost; 2. pl.: ossium (* osslmm).
pars, partis, (Z. part-), f., éast; strana; 2. pl.: partium

(* parcijum) %
pons, pontis, (Z. pont-), m., most; 2. pl.: pontium (* pon-

cijum)

stirps, stirpis, (Z. stirp-), ., kmen, pefi; rod, rodina; 2. pl.:
stirpium (¥ styrpijum,)

urbs, urbis, (Z. urb-), f., mésto; 2. pl.: urbium (* urbijum)

aduléscéns, aduléscentis, (2. aduléscent-), m., mladik, ji-
noch; 2. pl.: adulscentium (* aduléscencijum)

*

Vedle odekivaného tvaru s koncovkou »-iume vyskytuje
e i tvar s koncovkou »-um« — tiebaze nékde Jen ziidka —
v genitivu plurélu t&chto substantiv t¥eti deklinace:

infans, infqntis, (Z. infant-), m., nemluvng; 2. pl.: infan-
tium (* infancijum) [nékdy té% infantum]
parent8s, parentum, (2. parent-), m., rodie; 2. pl.: paren-
tum [j’en ziidka p’m‘enﬁum] ’ i
2 .
" Substantiva »>pater, miter, friterc maji v gen. plur, kon-
covku »-umc:
»patram, matrum, fritrume.
Substantivum »civitds, ci is, (Z. civitat-), f., obecq;
2. pl.: civititum (n&kdy téx civititium).
.

2 Rovnf)slabiény-mi (parisyllaba) nazjvime ta substan-
tiva, kterd maji v genitivu singuliru stejny podet slabik
Jjako v nominativu singularu.

Rovnoslabi¢na (; parisyllaba) substantiva treti deklinace,
kterd jsou zakondena:
Vv nominativu singuliru v »-8se,
v genitivu 5 v »-isg,
a
V nominativu singularu v »-is¢,
v genitivu 5 v s
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maji v genitivu plurdlu — mimo n&kolik vyjimek — kon-
covku »-ium¢. — Sklonéni a priklady:

Singuldr.
N. niibés civis hostis
G. - nib-is civ-is host-is
D. nib-i civ-i host-i
Ak. nib-em civ-em host-em
V.  nibés! civis! hostis!
A.  nib-e civ-e host-e

Plurdl.

N.  nib-és civ-gs host-és
G.  niib-ium civ-ium host-ium
D.  nab-ibus civ-ibus host-ibus
Ak. niib-és eiv-8s host-és |
V.  nib-gs! civ-es! host-es! - |
A.  niib-ibus civ-ibus host-ibus

aedeés, aedis, (Z. aed-), f.,
chrim; 2. pl.: aedium Gl
édyjum); (plurdl: ) aedeés,
ium, f. pl., dim, paldc

niibés, nabis, (Z. nab-), £,
mrak, oblak; 2. pl.; ni-
bium (* nibijum)

vulpés, vulpis, (Z. vulp-), f.,
liska; 2. pl.: vulpium (*
valpijum)

auris, auris, (Z. aur-), f.,
ucho, sluch; 2. pl.; aurium

- (* aurijum,)

civis, civis, (Z. ¢iv-), m., ob-
¢an; f., oblanka; 2. pL:
clium (* eivijum)

hostis, hostis, (z. host-), m.;

nepfitel (vnéjsi, vdleéng);
2?. pl.: hostium (* hosty-
Jum)

ovis, ovis, (Z. ov-), £., ovee;

2. pl.: ovium (* ovijum)

piscis, piscis, (Z. pise-), m.,

ryba; 2. pl: piscium (*
piscijum)

Vyjimkou v genitivu plurdlu vidy jen koncovku »-um-

maji
eanis, canis, (Z. can-),

iuvenis, iuvenis, (Z. iuven-),

. iuvenum (* Juvenum )

*

tato dvé rovnoslabiéna substantiva tfeti deklinace:
m., pes; 2. pl.: canum

m., mladik, jinoch; 2. pl.





